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گروه اقتصادی -    روند ترخیص کالا در بنادر و گمرکات ایران به 
یک چالش جدی برای تجار و فعالان اقتصادی تبدیل شده است. این 
معضل که ناشی از عوامل متعددی است، نه تنها هزینه های واردات 
و صــادرات را افزایش داده، بلکه به کندی گردش کالا و اخلال در 

زنجیره تأمین نیز منجر شده است.
طبق اظهار نظر بسیاری از کارشناسان، موارد بسیاری اعم از کمبود 
تجهیزات، ظرفیت محدود، مشکلات حمل و نقل، بوروکراسی های 
پیچیده، برخوردهای ســلیقه ای و تغییرات مکرر قانون در طولانی 

شدن روند ترخیص کالاها از بنادر و گمرکات دخیل هستند.
بسیاری از بنادر و گمرکات کشور با کمبود تجهیزات مدرن تخلیه 
و بارگیری، تجهیزات اســکن و بازرسی و سیستم های IT پیشرفته 
مواجه هســتند و این امر منجر به کنــدی فرآیندها و افزایش زمان 

ترخیص کالا می شود.
همچنین ظرفیت محدود بنادر و گمرکات، به ویژه در فصول پیک 
واردات و صادرات، باعث ایجاد ازدحام و معطلی کالاها می شــود. 
از طرف دیگر ضعف زیرساخت های حمل و نقل جاده ای و ریلی، 
فرآیند انتقال کالا از بنادر و گمرکات به سایر نقاط کشور را با مشکل 

مواجه می کند.
فارغ از عوامل ذکر شده، فرآیندهای اداری پیچیده و طولانی، تعدد 
سازمان های دخیل در امر ترخیص و عدم هماهنگی بین آنها، از جمله 

مهمترین موانع قانونی و مقرراتی هستند.
تغییرات مکرر در قوانین و مقررات گمرکی، ابهام و سردرگمی را برای 
تجار ایجاد کرده و اعمال سلیقه ای قوانین و مقررات توسط برخی از 
کارکنان گمرک، یکی دیگر از عوامل نارضایتی تجار و طولانی شدن 

فرآیند ترخیص است.

فرآیند تخصیص ارز توسط بانک مرکزی برای واردات کالا، اغلب با 
تأخیرهای طولانی مواجه است. این تأخیرها باعث می شود تا کالاها 

در گمرکات معطل بمانند و هزینه های انبارداری افزایش یابد.
حتــی در برخی موارد، ارز تخصیص یافته با نیاز واقعی واردکننده 
مطابقت ندارد. این موضوع می تواند به دلیل تغییرات ناگهانی نرخ 
ارز یا عدم پیش بینی دقیق نیازهای بازار باشد. برخی از واردکنندگان 
هم به دلیل محدودیت های قانونی یا عدم دسترسی به منابع مالی، با 

مشکلاتی در تأمین ارز مورد نیاز خود مواجه هستند.
از طرف دیگر، نوســانات شدید نرخ ارز، برنامه ریزی مالی را برای 

واردکنندگان دشوار می کند و ریسک معاملات را افزایش می دهد.
تأثیر ابهام در پرداخت مالیات و عوارض روی سرعت ترخیص 

کالا در گمرکات
فریال مستوفی رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران، در 
گفتگو با مهر در رابطه با عوامل مؤثر در طولانی شدن روند ترخیص 
کالا در بنادر و گمرکات کشــور اظهار کرد: »این امر عوامل و دلایل 
متعــددی دارد که یکی از آنها ابهام در مســائل مربوط به مالیات و 
پرداخت عوارض است. دلیل دیگر، محاسبه های غیر منتظره و بار 
شدن هزینه های غیرمنتظره در زمان ترخیص کالاها است و شفاف 

نبودن اینها، ایجاد اشکال می کند.«
رئیس کمیســیون بازار پول و ســرمایه اتاق تهران، درخواســت 
ضمانتنامه های بانکی و ســختگیری برای صــدور آنها را از دیگر 
عوامل مؤثر در این معضل برشــمرد و گفت: »مشکلات عدیده ای 
در این زمینه وجود دارد که خودش ایجاد مشــکل می کند. علاوه 
بر این مشکلات که تا حدودی به گمرک مربوط است، مشکلات 
بسیاری هم وجود دارد که به وارد کننده و صاحب کالا ارتباط پیدا 

می کند. مغایرت میان اطلاعات ثبت سفارش، منجر به طولانی شدن 
ترخیص کالاها می شود. محدودیت های فنی و استانداردی و الزام به 
اخذ استانداردهای اجباری برای بعضی از کالاها نیز در این موضوع 
اثرگذار اســت. طولانی شدن روند آزمایش و بازرسی در استاندارد 

نیز روی این چرخه اثر می گذارد.«
وی تصریح کرد: »اختلاف نظر میان گمرک و سازمان های مربوطه 
نیز در این مشکل اثرگذار است. بروکراسی پیچیده و زمانبر اداری هم 
در این امر دخیل است. لختی و فرسایشی بودن این فرآیند اداری و 
غیرشفاف بودن آن و همچنین عدم هماهنگی میان نهادهای مختلف 
مانند گمرک، بانک، وزارت صمت و سازمان استاندارد هم از سوی 
دیگر منجر به طولانی شدن روند ترخیص کالاها می شود. نوسانات 
ارزی هم در این مسأله بی تأثیر نیست. شما کالای مورد نظر خود را 
با یک قیمت ثبت سفارش می کنید و چند وقت بعد قیمت ارز بالا 

می رود که روی این موضوع اثر می گذارد.«
مســتوفی طولانی بودن روند تخصیص ارز را نیز از عوامل مؤثر بر 
طولانی شــدن روند ترخیص کالا دانســت و اذعان کرد: »این امر 
گرچه به واســطه وجود تحریم ها امری طبیعی به شمار می آید اما 
روی طولانی شدن این فرآیند اثرگذار است. وجود تحریم ها ممکن 
اســت وارد کننــده را وادار کند که از چند جــا کالا را وارد کند اما 
برخورد گمرک به گونه ای اســت که گویی جاده اتوبان باز است و 
توجهی به این ندارد که تحریم روی این مسأله اثرگذار است. بیشتر 
پرداختی های ما از طریق سیستم بانکی انجام نمی شود. ما در زمینه 
مدیریت، با مشکل مواجه هستیم. مدیریت اشتباه وضعیت فعلی را 
ایجاد کرده است. کشور ما دارای همه امکانات لازم هست اما شرایط 
استفاده از همه امکانات را نداریم و مدیریت ضعیف منجر به این شده 

که اقتصاد در آن حرف اول را نمی زند.«
پس طبق آنچه گفته شد می توان اینچنین اظهار کرد که نبود شفافیت 
در فرآیندهای گمرکی و عدم دسترسی آسان به اطلاعات، زمینه را 

برای فساد و سو استفاده فراهم می کند.
ضعف در سیستم های مدیریت ریسک نیز باعث می شود تا تمامی 
کالاها به یک میزان مورد بازرسی قرار گیرند که این امر فرآیند ترخیص 
را کند می کند. کمبود نیروی انســانی متخصص و آموزش دیده در 
گمرکات، به ویژه در زمینه ارزیابی کالا و مبارزه با قاچاق، یکی دیگر 

از چالش های موجود است.
علی رغم تمام موارد ذکر شــده، نوســانات نرخ ارز و تحریم ها نیز 
در تحقق این بحران بی تأثیر نیستند. نوسانات نرخ ارز و عدم ثبات 
اقتصادی، باعث ایجاد ابهام در قیمت گذاری کالاها و افزایش ریسک 
برای تجار می شود و تحریم های بین المللی، فرآیند نقل و انتقالات 
مالی و بیمه کالاها را با مشکل مواجه کرده و زمان ترخیص را افزایش 

می دهد.

به نظر می رســد برای حل این مشــکلات، لازم است یک رویکرد 
جامع و هماهنگ در سطح ملی اتخاذ شود. سرمایه گذاری در توسعه 
زیرساخت های بنادر و گمرکات، از جمله خرید تجهیزات مدرن، 
افزایش ظرفیت و بهبود سیســتم های IT، اصلاح قوانین و مقررات 
و ساده سازی فرآیندهای گمرکی، کاهش تعداد سازمان های دخیل 
در امــر ترخیــص و ایجاد هماهنگی بین آنها، ایجاد شــفافیت در 
فرآیندهای گمرکی و دسترسی آسان به اطلاعات، آموزش نیروی 
انسانی متخصص و ارتقای سطح دانش و مهارت آنها، توسعه دولت 
الکترونیک و ارائه خدمات گمرکی به صورت الکترونیکی و حذف 
فرآیندهای کاغذی می تواند بســیاری از مشکلات موجود در این 

فرآیند را اصلاح و مرتفع کند.
رونــد طولانی ترخیص کالا در بنادر و گمرکات ایران، یک معضل 
جدی اســت که نیازمند توجه ویژه و اقدام فوری اســت. با اتخاذ 
راهکارهای مناسب و همکاری تمامی ذی نفعان، می توان این مشکل 

را حل کرده و به رونق اقتصادی کشور کمک کرد.

     روند ترخیص کالا در بنادر و گمرکات ایران به یک چالش جدی برای تجار و فعالان اقتصادی تبدیل شده است. این معضل 
ناشی از عوامل متعددی است که هزینه های واردات و صادرات را افزایش داده است.

کلاف سردرگم ترخیص کالا در گمرکات ...!
چهار شنبه 24 اردیبهشت 1404، 16  ذی القعده 1446 ، 14 می 2025، شماره 4711 

گــروه اقتصادی -   مدیرکل سیاســت های 
اقتصادی بانــک مرکزی با ارایــه جزئیاتی از 
حذف ۴ صفر از پول ملی اظهار داشت: تغییر نام 
ریال براساس مصوبه ای خواهد بود که مجلس 
شورای اسلامی در نوبت بررسی در صحن علنی 

دارد.
جعفر مهدی زاده با بیان اینکه موضوع اصلاح 
پول ملی یا حذف ۴ صفر، در گذشته نیز سابقه 
داشــته و بیش از ۱۲ ســال یعنی از اواخر دهه 
۸۰ خورشــیدی تاکنون مطرح اســت، افزود: 
در این مدت این موضوع بارها مطرح شــده و 
حتی پژوهشــکده پولی و بانکی بانک مرکزی 
در مطالعات بســیار عمیق در قالب پروژه های 

مطالعاتی درباره این مسئله انجام داده است.
وی با اشــاره به اینکه به لحاظ مفهومی و نظری 
شاید موضوع پیچیدگی خاصی نداشته باشد، 
ادامه داد: ولی واقعیت این است که حذف ۴ صفر 
و اصلاح پول ملی موضوعی اســت که از نظر 
لجستیک، پیچیدگی های بسیاری دارد و نیازمند 
هماهنگی با تمامی دستگاه های ذی ربط بوده 
و خواهان عــزم و اراده ملی برای اجرای آن در 

تمامی بخش هاست.
مدیر کل سیاست های اقتصادی بانک مرکزی 
تصریح کرد: پیچیدگی این موضوع شامل تغییر 
حسابرسی ها، تغییر دفاتر، اصلاحات حقوقی 
از جمله قانون چک، مطالبات و دیون اشخاص 
از یکدیگــر، تغییــرات در نرم افزارها، حوزه 
قیمت گذاری ها، بورس، بازار ســرمایه، حوزه 
تولید و دیگر موارد است که باید بصورت دقیق 
مشــخص شود؛ بطور مثال در حوزه تولید باید 
معلوم باشد که این طرح باید به چه شکلی باید 

اجرا شود.
دو روش برای اجرای حذف صفر

وی با بیان اینکه این طرح می تواند به دو شکل 
اجرایی شود، تصریح کرد: یک دوره گذار وجود 
دارد که در این دوره گذار یک کد جدید معرفی 
می شود و یا اینکه بصورت ناگهانی این موضوع 
اجرایی شود که می تواند پیچیدگی های خاصی 
داشته باشد و بار تولیدی را بر بانک مرکزی بیشتر 

کند.
مهــدی زاده با تاکید بر اینکه درباره تمامی این 
مسایل بررســی های مفصلی صورت گرفته 
اســت، اظهار داشــت: ولی این پروژه خیلی 
قدیمی اســت و اجرای آن نیز از سال های قبل 
آغاز شده است؛ ما در بانک مرکزی ۴ صفر را از 
پول های چاپ شده جدید ملی محو کردیم، ولی 
اجرای این موضوع در حوزه اسکناس است و به 
پول ملی و تولید آن مربوط می شود، به هر حال 
مسایل دیگری در کنار این موضوع مطرح است، 
مانند اطلاع رسانی و روابط عمومی گسترده تا 
بتوانــد تمامی ابعاد آن را برای مردم بطور کامل 

بیان کند.
وی با اشــاره به اینکه اینکه پیش از این موضوع 
حذف صفر و تغییر واحــد پول ملی در قالب 
یک لایحه به مجلس ارسال شده بود، ادامه داد: 
ســیر این لایحه این است که اول در کمیسیون 
اقتصادی طرح و به تصویب رســید، ســپس 
نماینــدگان مجلس نیــز در صحن علنی آن را 
تصویب کردند و برای تایید به شورای نگهبان 
فرستادند، اما در شورای نگهبان ایرادی گرفته شد 
و دوباره به مجلس برای بررسی ارسال شد که با 
رفع اشکال آن در کمیسیون اقتصادی دوباره در 

نوبت طرح در صحن مجلس قرار دارد.
مدیرکل سیاست های اقتصادی بانک مرکزی با 
تاکید بر اینکه خط سیر و پیش نیازهای اجرایی 
برای حذف ۴ صفر از پول ملی کاملا مشخص 
اســت، افزود: در عین حال باید پیش نیازهای 

اجرایی آن مشخص شود، اما بیشتر موارد تقریبا 
برای اجرا آماده است.

نمی توانیم دو نوع ریال داشته باشیم
وی با اشــاره به اینکه برای تغییر نام ریال از نظر 
اجرایی پیچیدگی های فراوانــی وجود دارد، 
تصریح کرد: اگر نخواهیم نام ریال را تغییر دهیم 
چــون یک دوره گذار داریم، نمی توانیم در این 
دوره دو نوع ریال داشــته باشیم و این باعث می 

شود که دوبار تولید اسکناس کنیم.
مهدی زاده خاطر نشــان کرد: تجربه ای که در 
ترکیه بوده، لیر جدید همزمان با لیر قدیم جریان 
داشــته ولی بعد از آن لیر جدید تولید شــد و 

جایگزین لیر قدیمی شد.
وی بــا بیان اینکه هر صفر که به قیمت یک کالا 
افزوده می شود، یعنی قیمت آن کالا ۱۰ برابر شده 
است، ادامه داد: به لحاظ محاسباتی اگر تورم ۲۵ 
درصد در بلند مدت داشته باشیم، ۴۰ سال طول 
می کشــد که یک صفر به قیمت آن کالا اضافه 
شــود. حتی در شرایط تورمی امروز نیز اجرای 
طرح توجیه پذیر است و اگر این موضوع با یک 
اصلاحات اقتصادی و ســاختاری اجرا شود و 
اگر عملا هم تورم کنترل شود، پایداری و مانایی 

بیشتری در دوره طولانی تری خواهد داشت.
مدیرکل سیاست های اقتصادی بانک مرکزی 
خاطر نشان کرد: حتی اگر اصلاحات گفته شده 
اگر انجام نشــود، نافی این طرح نیست، ولی به 
لحاظ کمی، درست است که سهم اسکناس در 
نظام پرداخت بســیار کم شده اما هنوز افرادی 
هستند که ترجیح می دهند که از فیزیک اسکناس 

استفاده کنند.
هنوز متقاضی اسکناس وجود دارد

وی با بیان اینکه برای اســتفاده از اسکناس بار 
بســیاری در حوزه تولید اســکناس به بانک 
مرکزی وارد می شود، خاطر نشان کرد: امروز با 
استفاده از کارت های نقدی این بار کاهش یافته 
اما همچنان متقاضی اسکناس در جامعه وجود 
دارد. در حــوزه ارقام و اعداد نیز مانند خوانش 

حساب های ملی، کاری بسیار سخت است.
مهدی زاده درباره کنترل تورم و سپس اجرای این 
طرح نیز اظهار داشت: یکی از ملاحظات بحث 
اجرای موضوع بود و نیاز به این داشتیم که حجم 
زیادی از اسکناس را تولید کنیم ولی خوشبختانه 
با کمک شــرکت های دانش بنیان و جایگزین 
کردن بخشی از نیازها مانند جوهر، واتر مارک و 
بخشی دیگر از ملزومات اسکناس توانستیم در 
داخل آن را تولید کنیم و مشکلات تحریم را نیز 

توانستیم تا حد زیادی برطرف کنیم.
وی با اشــاره به اینکه قطعا در شرایط با ثبات و 
رفع تحریم های بین المللی این اقدام مثمرثمرتر 
خواهد بود، اظهار داشت: هرچه شرایط با ثبات تر 
باشــد، قطعا اجرای این طرح ثمرات بیشتری 

خواهد داشت.
محمدرضــا فرزین رییس کل بانک مرکزی در 
اولین روز همایش نظام نظام پولی و بانکی گفت 
که این نهاد ناظر در سال جاری حذف ۴ صفر از 

پول ملی را پیگیری خواهد کرد.

مدیرکل سیاست های اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد:

جزئیات حذف ۴ صفر از پول ملی

گروه اقتصادی-      اگر در طول دوره دسترســی همه 
درآمد برای تامین مسکن هزینه شود، میانگین دسترسی 
حدود 9 ســال است، اما طول دوره انتظار برای خانه دار 
شدن ســه برابر این عدد یعنی میانگین ۲7 سال است، 
چون خانوارها یک ســوم درآمد را برای مسکن هزینه 

می کنند.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اعلام این که دوره انتظار 
خانه دار شدن در کشور ۲7 سال است، گفت: اگر خانوار 
همه درآمد را صرف تامین مســکن کند، دوره دسترسی 

9 سال است.
حبیب الله طاهرخانی با بیان این که نهضت ملی مســکن 
یک با پروژه بزرگ اســت، اظهار کــرد: ۸۴۰ هزار نفر در 
این طرح ثبت نام کرده اند که از این تعداد ۵۰۰ هزار واحد 

شروع شده بود.
 وی با بیان این که در دولت چهاردهم ساخت ۱۱۰ هزار 
واحد دیگر آغاز شده است، افزود:در مقطع شروع به کار 
دولت چهاردهم پروانه های ساختمانی صادره ۴9۰ هزار 
واحد بود که الان حــدود 6۲۰ هزار واحد افزایش یافته 

است.
وی درباره تعداد واحدهای ساخته نهضت ملی مسکن، 
اضافــه کرد: در شــروع دولت چهاردهــم 6۵ هزار در 
وضعیت نازک کاری قرار داشــت که الان به حدود ۱۴۰ 

هزار واحد رسیده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که الگوی دسترسی 
به مســکن  7۵ تا ۱۰۰ مترمربع مد نظر قرار گرفته است، 
گفت: اگر در طول دوره دسترسی همه درآمد برای تامین 

مسکن هزینه شود، میانگین دسترسی حدود 9 سال است، 
اما طول دوره انتظار برای خانه دار شدن سه برابر این عدد 

یعنی میانگین ۲7 ســال است، چون خانوارها یک سوم 
درآمد را برای مسکن هزینه می کنند.

میانگین دوره انتظار خانه دار شدن 
 ۲۷ سال!

گروه اقتصادی-      فاز دوم از اتصال شــبکه 
شــتاب ایران به شــبکه میر روسیه با حضور 
مقامات عالی بانک مرکزی و مقامات دیپلماتیک 

دو کشور رونمایی شد. 
آیین رونمایی از مرحله دوم طرح اتصال شبکه 
 شــتاب ایران به شــبکه  میر روسیه با حضور 
مقامات عالی بانک های مرکزی ایران و روسیه 

در محل بانک مرکزی، برگزار شد. 
براســاس اعلام بانک مرکزی، در این مرحله 
 ایران هم راستا با استانداردهای جهانی، میزبان 
پرداخت موبایلی )برپایه NFC( از کارت های 

بانکی شهروندان  روسیه است. 
گفتنی اســت؛ مرحله نخســت اتصال شبکه 
پرداخت کارتی ایران )شتاب( به شبکه پرداخت 

کارتی روسیه )میر( ۲۱ آبان ماه ۱۴۰۳ رونمایی 
شد که براساس آن، گردشگران ایرانی توانستند 
از خودپردازهای روسیه، روبل برداشت کنند. 

در فاز نخست این طرح، محمدرضا فرزین - 
رئیــس کل بانک مرکزی ایران - اعلام کرد که 
این پروژه به سه فاز تقسیم شده است. فاز اول 
این پروژه در ابتدای شهریور ماه به بهره برداری 

رسید که بر اساس آن شهروندان ایرانی به راحتی 
می توانند با کارت های خود از خودپردازهای 
روسیه روبل برداشت کنند. تا امروز چهار بانک 
ایرانی پیاده ســازی این طرح را انجام داده و در 
چهار بانک دیگر ایرانی آزمون ها با موفقیت به 
پایان رسیده و سایر بانک های کشور نیز به تدریج 

با اقدامات لازم در این پروژه ادغام می شوند.

ونمایی از اتصال   ر
ایران  شتاب  شبکه 

وسیه به میر ر

گروه  اقتصادی-       رئیس بخش آبزی پروری مؤسســه 
تحقیقات علوم شیلاتی کشور با تأکید بر اهمیت بهره گیری 
از فناوری هــای نوین در صنعت آبزی پروری، اظهار کرد: 
هوش مصنوعی می تواند نقش کلیدی در مدیریت زنجیره 
تأمین این صنعت ایفا کرده و با بهینه سازی زمان و منابع در 
تأمین بچه ماهی، خوراک، دارو و مکمل ها، بهره وری مزارع 

را به طور چشم گیری افزایش دهد.
همایون حسین زاده  - رئیس بخش آبزی پروری مؤسسه 
تحقیقات علوم شیلاتی کشور )سازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشــاورزی( - درباره نقش هوش مصنوعی در 
آبزی پروری اظهار کرد: هوش مصنوعی  یکی از ابزارهای 
تحول آفرین در مدیریت بهینه مزارع آبزی پروری است و 
امروز نه تنها در ایران بلکه در بسیاری از کشورهای پیشرفته 
به عنوان ابزار کلیدی در تصمیم سازی و تصمیم گیری این 

حوزه شناخته می شود.
وی با بیان اینکه سالانه حدود 6۴۰ هزار تنُ انواع آبزیان 
پرورشی در کشور تولید می شود، افزود: بخش اعظم این 
تولیدات شامل ماهیان گرمابی نظیر کپور، ماهیان سردابی 
مانند قزل آلا، میگو و ماهیان خاویاری اســت. اما یکی از 
چالش های اساســی در این صنعت، تنش های محیطی، 
تغییرات اکولوژیک و بروز بیماری در مزارع پرورشــی 
است که می تواند بازده تولید را به شدت تحت تأثیر قرار 

دهد.
حســین زاده با تاکید بــر کارکردهای هوش مصنوعی در 
مواجهه با این چالش ها گفت: هوش مصنوعی قادر است 
با تحلیل داده های مزرعه مانند دما، اکسیژن، pH، شوری و 
آمونیاک، تصمیم های مدیریتی هوشمندانه ای را ارائه دهد و 
حتی با پیوند به تجهیزات مکانیزه مانند سیستم های تغذیه، 
تهویه و کنترل آب، به صورت خودکار اقدامات اصلاحی 

انجام دهد.
وی خاطرنشان کرد: اصلی ترین مزیت این فناوری، کاهش 
ریسک، افزایش سرعت واکنش به بحران ها، صرفه جویی 
در هزینه هــا و حتی کمک به بازاریابی هدفمند اســت. 

الگوریتم هــای هوش مصنوعی با اســتفاده از اطلاعات 
گذشته و الگوهای تجربی می توانند جایگزین تصمیم گیری 
انسانی شوند، به شرط آنکه داده های ورودی دقیق، کامل 

و ساختاریافته باشند.
این مقام مسئول با بیان اینکه هوشمندسازی مزارع به کمک 
اینترنت اشیاء )IoT( و سیستم های ابری در حال گسترش 
اســت، تصریح کرد: در حال حاضر سرمایه گذاران جدید 
نیز علاقه مندی زیادی به ورود در این بخش نشان داده اند و 
لازم است با ترویج، آموزش و توسعه الگوریتم های بومی، 

زمینه  استفاده گسترده تر از این فناوری فراهم شود.
رئیس بخش آبزی پروری مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی 
کشــور با اشاره به گســترش کاربرد هوش مصنوعی در 
مدیریت هوشمند مزارع پرورش آبزیان، اظهار کرد: یکی 
از مهم ترین مزایای بهره گیری از هوش مصنوعی، مدیریت 
دقیــق زنجیره تأمین در آبزی پروری اســت. این فناوری 
بــه پرورش دهندگان کمک می کند زمان مناســب برای 
تهیه بچه ماهی، خــوراک، دارو و مکمل ها را پیش بینی و 

برنامه ریزی کنند.
وی افزود: هوش مصنوعی در مســیر تولید از مرحله لارو 
تا مرحله پرواری و عرضه بــه بازار، نقش هدایتگر دارد. 
این سیستم ها با مدل سازی رفتار رشد آبزیان، میزان و نوع 
خوراک موردنیاز در هر مرحله را مشخص می کنند و از این 

طریق بهره وری تولید را افزایش می دهند.
حســین زاده با اشــاره به نقش حمایتی هوش مصنوعی 
در زمینــه نهادی و اقتصادی نیز گفت: فناوری های نوین 
می توانند در فرایندهایی مانند تخصیص تسهیلات، ارزیابی 
بیمه و حمایت های دولتی کاربرد داشته باشند. همچنین این 
ابزارها می توانند داده های مربوط به تلفات طبیعی یا ناگهانی 
در مزارع را ثبت و تحلیل کرده و به تصمیم گیری سریع و 

موثر در مواقع بحرانی کمک کنند.
رئیس بخش آبزی پروری مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی 
ادامــه داد: ثبت دقیق رفتار آبزیــان از طریق دوربین ها و 
حسگرهای هوشمند، امکان تشخیص تغییرات رفتاری 

ناشــی از گرسنگی، بیماری یا تغییرات محیطی را فراهم 
می کند. این اطلاعات به هوش مصنوعی اجازه می دهد که 
به صورت خودکار اقدامات لازم را پیشنهاد داده یا اجرا کند.

وی یکی از مهم ترین زمینه های کاربرد هوش مصنوعی را 
مدیریت کیفیت آب دانست و اظهار کرد: حفظ دامنه بهینه 
پارامترهای محیطی نظیر اکسیژن، دما، شوری و pH برای 
رشد آبزیان حیاتی است. هوش مصنوعی با تکیه بر داده های 
گذشته و الگوهای رفتاری، می تواند شرایط مناسب را حفظ 

یا اقدامات اصلاحی را به موقع اجرا کند.
حســین زاده تأکید کرد: با توجه به اینکه 6۵ تا 7۰ درصد 
هزینه های پــرورش آبزیان به تغذیه مربوط می شــود، 
بهره گیری از الگوریتم های هوشــمند در مدیریت تغذیه 
می تواند به طور چشــمگیری هزینه هــا را کاهش داده و 
بهره وری تولید را افزایش دهد. همچنین استفاده از هوش 
مصنوعی در پیشگیری و کنترل بیماری ها، ضمن ارتقای 
سلامت آبزیان، موجب کاهش وابستگی به دارو و تلفات 

می شود.
رئیس بخش آبزی پروری مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی 
کشــور با تأکید بر لزوم حمایت از مزارع هوشمند اظهار 
کرد: هــوش مصنوعی در آبزی پــروری، به رغم مزایای 
فراوان، نیازمند سرمایه گذاری اولیه و توجه به هزینه های 
زیرساختی است. بنابراین ضروری است نهادهایی مانند 

معاونــت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، صندوق 
حمایــت از پژوهشــگران، صندوق نوآوری و ســایر 
دســتگاه های حمایتی، به یاری بهره برداران بیایند تا زمینه 

بهره مندی از این فناوری نوین فراهم شود.
حسین زاده صحافی ادامه داد: زمانی که یادگیری ماشینی در 
مزرعه پیاده سازی شود و داده های کافی در اختیار سیستم 
قرار گیرد، »مغز سیستم« می تواند پیشنهادهای عملیاتی و 
پیشگیرانه ارائه کند. برای نمونه، در شرایط اضطراری مانند 
وقوع ســیلاب، هوش مصنوعی می تواند پیش از رسیدن 
مزرعه دار به محل، اقدامات حیاتی را به طور خودکار انجام 
دهد؛ از جمله بستن دریچه های ورودی برای جلوگیری از 
ورود سیلاب و قطع به موقع غذادهی به آبزیان در شرایط 

گل آلودی که تغذیه مناسب نیست.
وی با بیان اینکه چنین اقداماتی می تواند از بروز خسارات 
ســنگین جلوگیری کند، افزود: هوش مصنوعی ابزاری 
اســت در خدمت توسعه پایدار و تولید ایمن. به کارگیری 
این فناوری نه تنها بهره وری را افزایش می دهد بلکه امنیت 

اقتصادی مزرعه را نیز تضمین می کند.
حسین زاده در پایان اظهار امیدواری کرد که در آینده نزدیک، 
شاهد گسترش مزارع هوشمند در سراسر کشور باشیم و 
فناوری های نوین بیش از پیش در خدمت ارتقای صنعت 

آبزی پروری قرار گیرند.

وری مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی عنوان کرد: رئیس آبزی پر

یت  یت هوش مصنوعی؛ راهکاری برای مدیر هوش مصنوعی؛ راهکاری برای مدیر
وری وریزنجیره تأمین در آبزی پر زنجیره تأمین در آبزی پر


